
دبیر انجمن صنعت تولید و بسته
بنــدی مــواد پروتئینــی کشــور:
افزایـش قیمـت دام و مـرغ زنـده،

قیمت گوشت و مرغ را بالا برد

دکتر مسعود رسولی دبیر انجمن صنعت تولید و بسته بندی مواد
پروتئینی کشور روز چهارشنبه در گفتگو با خبرنگار اگروفودنیوز گفت
: در هفته اخیر شاهد افزایش ۲۰۰۰تومانی نرخ مرغ زنده بودیم که
لاشه آن ۳۰۰۰ تومان افزایش داشت و همچنین افزایش ۵۰۰۰ تومانی دام
سنگین زنده (گوشت گوساله) بودیم که لاشه آن ۷۵۰۰ تومان افزایش

داشت.

دکتر رسولی افزود: پیش بینی می شود، این روند رو به افزایش خواهد
بود و هم اکنون نیز با توجه به اختلاف نرخ دام و مرغ زنده و نرخ
قطعات برای مصرف کننده و همچنین با توجه به هزینه های زنجیره
تولید و توزیع و استحصال بخشهای قابل فروش و مصرف خانوار از
بخشهای صنعتی و ضایعات و غیره ،گوشت گوساله و مرغ مورد مصرف

خانوار حدود ١٠ درصد افزایش قیمت داشته است.

وی در خصوص افزایش قیمت مرغ و دام نیز گفت: علت کاهش جوجه ریزی و
برداشتن ارز دولتی از فید ادیتیوها، دارو، واکسن ها و افزایش
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هزینه ها می باشد و در خصوص بالا رفتن قیمت دام سنگین نیز احتمالا
افزایش نرخ ارز آزاد و قاچاق دام به خارج از کشور در این موضوع

تاثیر داشته است.

دعـوت وزارت بهـداشت از هموطنـان
برای شرکت در بسیج جهانی شیر

قریب به بیست سال است که اول ماه ژوئن میلادی مصادف با ۱۲ خرداد
به پیشنهاد سازمان جهانی خوار و بار(FAO) و با اعلام سازمان ملل

متحد به عنوان روز جهانی شیر جشن گرفته می شود.

به گزارش صنعت غذا و کشاورزی (اگروفودنیوز)، در سال گذشته بیش از
۶۰ کشور در این جشن جهانی شرکت کرده بودند و بیش از ۴۰۰ برنامه

مختلف در این روز برگزار کرده اند.

این در شرایطی است که ایران یکی از پیشروترین کشورها در برنامه
های ترویجی مصرف شیر به عنوان غذای کامل و متضمن سلامت جامعه

بخصوص در اجرای برنامه شیر مدرسه بوده است.

جشن روز جهانی شیر در سال ۲۰۲۰ در حالی برگزار خواهد شد که ایران
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برای اولین بار به بسیج جهانی شیر پیوسته است. شیوع ویروس کرونا
و فقدان فرصت مناسب برای بزرگداشت این روز در سطح مورد انتظار و
اجرای برنامه ها و رویدادهای فیزیکی و حضوری ناشی از محدودیت های
ناشی از فاصله گذاری اجتماعی، دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت را
بر آن داشت تا این روز را در فضای مجازی با گسترش فرهنگ مصرف شیر
و محصولات لبنی همچون ماست، کشک کم نمک، پنیر و دوغ کم نمک و دعوت

از خانواده های ایرانی برای حضور در این جشن، گرامی بدارد.

شعار ایران در این بسیج آموزشی، «شیر سالم بنوش؛ با کرونا بجنگ»
است.

دفتر بهبود تغذیه جامعه معاونت بهداشت در وزارت بهداشت درمان و
آموزش پزشکی طی یک دهه گذشته با برگزاری بسیج های آموزش همگانی
تغذیه سالم و جشنواره های شیر و سلامت همواره در ارتقای فرهنگ و
دانش تغذیه ای جامعه پیشگام بوده و حفظ و تداوم این برنامه ها و
سیاستهای افزایش دسترسی به شیر و تضمین امنیت غذایی جامعه در
سیاستهای اجرایی خود همواره مدنظر دارد. امسال نیز امید می رود
جامعه ایرانی با مصرف شیر و انواع محصولات لبنی به میزان لازم و
کافی، سلامت خود را با تقویت سیستم ایمنی بدن در پیشگیری و مقابله
با ویروس کرونا تضمین نمایند. مصرف این محصول مغذی به عنوان یک
غذای کامل در همه گروههای سنی بویژه کودکان و نوجوانان، مادران
باردار و سالمندان و همچنین بیماران مبتلا به دیابت، فشار خون بالا

و سرطان توصیه می شود.

متاسفانه سرانه مصرف شیر طی سالهای گذشته به علل مختلف کاهش
یافته و از استانداردهای جهانی بیش از پیش فاصله گرفته است و
همین امر می تواند زمینه ساز شیوع بیماریهایی همچون فشار خون
بالا، سرطان، پوکی استخوان و حتی شکستگی های متعدد استخوانی شود.
همچنین، کاهش مصرف شیر در جامعه می تواند منجر به کوتاهی قد نسل

جدید نیز شود.

لذا، دفتر بهبود تغذیه جامعه که همواره دغدغه اصلاح الگوی مصرف و
از جمله سرانه مصرف شیر و لبنیات را در خانوارهای ایرانی دارد،
از کلیه هموطنان برای شرکت در این عزم عمومی همگام با بسیج دنیا
با توجه بیشتر به این محصول با ارزش خدادادی دعوت می کند. جهت
دسترسی به مطالبی در خصوص خواص شیر و لبنیات می توانید به نشانی
ـــداشت ـــامعه وزارت به ـــه ج ـــود تغذی ـــر بهب ـــایت دفت س

http://nut.behdasht.gov.ir/ مراجعه کنید.



همچنین، سایت انجمن لبنی ایران برنامه های سرگرم کننده ای در
سایت و اینستاگرام خود به نشانی زیر تدارک دیده است :

http://www.dairyevent.ir/
http://www.instagram.com/justmilk2020/?hl=en

/وبدا (وزارت بهداشت)

سرویس خبری: صنعت غذا

رئیــس خــانه اقتصــاد ایــران و
ترکیـه مطـرح کـرد: پشـت پـرده
افزایش تعرفه هندوانه ایران در

ترکیه

رئیس خانه اقتصاد ایران و ترکیه دلیل اصلی افزایش تعرفه واردات
هندوانه ایران در ترکیه را تشریح کرد.

جلال ابراهیمی در گفتوگو با ایسنا، اظهار کرد: یکی از اصلی ترین
مسـائلی کـه مـا نتوانسـتهایم در حـوزه تجـارت بـرای آن چـارهای
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بیندیشیم، برنامه ریزی کلان در حوزه صادرات کالاهای ایرانی و زمان
بندی مناسب برای صادرات است.

به گفته وی، در هفتههای گذشته که اوج زمان صادرات هندوانه ایران
در سال به شمار میرفت، با توجه به شیوع ویروس کرونا مرزها با
محدودیت رفت و آمد مواجه شدند و ترکیه نیز در این زمینه براساس

برنامه داخلی خود عمل کرد.

رئیس خانه اقتصاد ایران و ترکیه با بیان این که در حال حاضر فصل
بهره برداری از هندوانههای ترک فرا رسیده است، گفت: با توجه به
از دست دادن زمان طلایی صادرات این محصول برای ایران، در حال حاضر
ترکیه به دنبال استفاده از محصولات داخلی خود است و به همین دلیل

علاقه چندانی به واردات هندوانه از ایران ندارد.

ابراهیمی ادامه داد: در کنار صادرات هندوانه که برای ما از نظر
تجاری چندان پر فایده نیست، زیرا محصولی است که با قیمت پایین
صادر و با مصرف بسیار زیاد آب تولید میشود؛ ما در طول این مدت
کالاهای گران قیمتتر خود را نیز به دلیل محدودیتهای مرزها و عدم
توانایی در به نتیجه رسیدن مذاکرات نتوانستهایم صادر کنیم و این

فرصت برای ما از دست رفته است.

وی با بیان مشکلی که در حوزه صادرات زعفران ایران وجود دارد،
بیان کرد: در شرایطی که بخش قابل توجهی از تولید زعفران جهان در
ایران انجام میشود، شرکتهای ما نتوانستند برند خود را در عرصه
جهانی ثبت کنند. از این رو کشورهایی همچون ترکیه یا اسپانیا با
خرید زعفران ایران و اضافه کردن آن به محصولات خود بخشی از بازار
جهانی را در اختیار گرفتند و این فرصت بزرگ از دسترس ایران دور

شده است.

ابراهیمی خاطرنشان کرد: در بسیاری از کشورها اتاقهای بازرگانی به
شکلی تخصصی در حوزههای مختلف تجارت فعال هستند و به این ترتیب
برای بازار محصولات خود به شکل بلند مرتب برنامه ریزی میکند. این
در حالی است که ما با توجه به برخی اختلاف نظرها نتوانستیم برای

بازار صادراتی خود برنامه ریزی دقیق داشته باشیم.

به گزارش ایسنا، چند روز قبل سخنگوی گمرک ایران اعلام کرد که
ترکیه برای واردات هندوانه ایران تعرفه سنگینی وضع کرده و با
توجه به افزایش تعرفه واردات این محصول در بازار ترکیه، عملا

صادرات این کالا دیگر صرفه اقتصادی ندارد.



سرویس خبری: صنعت غذا

رئیـس هیئـت مـدیره انجمـن صـنفی
کارفرمایان کارخانجات ماکارونی

ایران: ماکارونی گران شد

رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی کارفرمایان کارخانجات ماکارونی ایران
اعلام کرد که قیمت جدید هر بسته ماکارونی ۷۰۰ گرمی ۷۸۰۰ تومان

است.

مهدی آثاریان در گفتوگو با ایسنا، از افزایش ۵۰ درصدی قیمت
ماکارونی خبر داد و گفت که قیمتهای جدید تقریبا از اوایل ماه

رمضان اعمال شده است.

وی با بیان مبنای قیمت ماکارونی، قیمت بستههای ۷۰۰ گرمی است،
قیمت هر بسته ماکارونی ۷۰۰ گرمی را ۷۸۰۰ تومان عنوان کرد. این در

حالی است که قیمت این محصول در سال گذشته ۵۲۰۰ تومان بود.

رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی کارفرمایان کارخانجات ماکارونی ایران
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در ادامه مهمترین دلیل افزایش قیمت ماکارونی را افزایش قیمت گندم
عنوان کرد و گفت که قیمت گندم از ۱۸۰۰ به ۲۸۰۰ تومان رسیده است.

آثاریان همچنین در پاسخ به اینکه چرا قیمتهای جدید هنوز در
سامانه ۱۲۴ اعلام نشده، اظهار کرد: بعد از انجام هماهنگیهای لازم
در سازمــان حمــایت مصــرفکنندگان و تولیدکننــدگان قیمتها در ایــن

سامانه هم به روز میشود.

سرویس خبری: صنعت غذا

دبیــر ســندیکای صــنایع کنســرو
ایران: کمبود روغن خوراکی مشکل

اصلی صنایع غذایی است

دبیر سندیکای صنایع کنسرو ایران در نامه ای به معاون اول رییس
جمهوری خواستار تامین روغن خوراکی مورد نیاز صنایع غذایی به

عنوان مواد اولیه تولید شد.

به گزارش روز سه شنبه، « سید محمد میررضوی»  در نامهای به اسحاق
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جهانگیری معاون اول رییس جمهوری آورده است: در پی عدم تخصیص ارز
در سه ماه اخیر بابت واردات روغن اکنون این ماده اولیه که در
اکثر صنایع غذایی یک ماده اساسی به شمار می رود با کاهش عرضه

مواجه شده است.

در پی کمبود این ماده اولیه برخی تصمیمات  جنبه یک بعدی داشته و
نه تنها به حل مشکل کمک نمی کند بلکه باعث بدتر شدن وضعیت صنایع

غذایی آن هم در سال جهش تولید می 

طبق گزارش ها، تصمیم برآن شده که روغن خوراکی فقط جهت مصرف
خانوار اختصاص داده شود و در نتیجه صنایع اشتغالزا و کارآفرین
ـــن ـــوشتی و ت ـــروهای گ ـــر گوشتی، کنس ـــای غی ـــرو ه چون کنس
ماهی، تولیدکنندگان انواع سس مایونز و سالاد، تولیدکنندگان غذاهای
آماده به مصرف با کمبود روغن مواجه و در نتیجه به مرور تعطیل می

گردند.

 بخش عمده ای از خانوار را همین خانواده های قشر زحمتکش کارگر
شاغل در صنایع کنسرو تشکیل داده و چنانچه کار خود را از دست
بدهند، آیا وجود روغن خوراکی به وفور، میتواند گره از همه مشکلات
آنان را باز نماید؟ آیا بدون داشتن کار و حقوق آن هم در سال جهش
تولید، به افراد بیکار شده روغن خوراکی مجانی خواهند داد؟ آیا
تعطیلی برندهای قوی و اشتغال آفرین و بیکار شدن پرسنل آنان که
جزو اهداف و آرزوهای استکبار جهانی دشمنان این مرز و بوم میباشد،

در سال مزین به نام جهش تولید، مطلوب است؟

بعید است سیاست این باشد که با تصمیمات یکجانبه و بدون در نظر
داشتن تبعات فراوان آن، باعث تعطیلی صنایع تبدیلی و تکمیلی و
بیکاری پرسنل و تشویق و ترغیب آنان به استفاده از بیمه بیکاری،

شویم؟

به راستی آیا بودجه دولت، جوابگوی هزینه بیمه بیکاری پرسنل بیش
از ۳۰۰ واحد تولیدی نیازمند روغن برای ادامه حیات خواهد بود؟

بنابراین  برای جلوگیری از این بحران تقاضا دارم جهت تخصیص ارز
اوامر لازم صادر و در صورت موافقت دستور فرمایید نسبت به اختصاص
سهمیه ای حداقل به میزان ۲۰ هزار تن در هر ماه به صنایع

کنسروسازی اختصاص یابد.

سرویس خبری: صنعت غذا
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تجدیـد نظـر دولـت در قیمـت شکـر+
سند

بر اساس جلسه اخیر کارگروه تنظیم بازار، قیمت جدید شکر داخلی بر
اساس نرخ جدید خرید تضمینی چغندر قند و شکر وارداتی با توجه به

تغییر ارز اختصاصی، تعیین میشود.

به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تسنیم ، کارگروه تنظیم بازار
دستور تعیین تکلیف نرخ جدید شکر وارداتی و داخلی را بر اساس
تغییر نرخ ارز اختصاصی و تغییر نرخ خرید تضمینی چغندر قند، صادر

کرده است .

در بند دوم این دستور العمل آمده است: با عنایت به برآورد تولید
تولید حدود ۱٫۴ میلیون تن شکر داخلی و نیاز وارداتی کشور برای
پوشش کسری نیاز بازار و ذخایر مقرر گردید قیمت قطعی محاسباتی
سازمان حمایت تولید کنندگان و تولید کنندگان در خصوص شکر وارداتی
و داخلی در اسرع وقت محاسبه ( با در نظر گرفتن نرخ ارز وارداتی و

نرخ خرید تضمینی چغندر قند) و سقف قیمت تعیین شود.

در این نامه همچنین آمده است که انجمن کارفرمایی کارخانجات قند و
شکر مکلف است در اسرع وقت نسبت به ارائه اسناد و مدارک مثبته به
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سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان اقدام نماید.

بنابراین گزارش آخرین نرخ مصوب شکر توسط شرکت بازرگانی دولتی
ایران طی اطلاعیهای در ابتدای اردیبهشت ماه اعلام شده بود؛ بر ین
اساس قیمت فروش هرکیلوگرم شکر سفید درب کارخانه تصفیهکننده شکر

در مرکز کشور با ۱۰ درصد سود  ۶۶ هزار و ۹۰۸ ریال اعلام شد.

سرویس خبری: صنعت غذا

دبیـر انجمـن صـنفی روغـن نبـاتی
ایـران تاکیـد کـرد: تسـریع در

تخصیص ارز واردات روغن خام

برخی از خبرها حاکی از آن است که ذخایر روغن بعضی از صنایع رو به
اتمام بوده و در صورتی که ارز مورد نیاز برای واردات روغن خام
تخصیص داده نشود ممکن است این صنایع برای تولیدات دچار مشکلاتی
شوند. موضوعی که دبیر انجمن صنفی روغن نباتی ایران توضیحاتی برای
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آن ارائه کرد.

امیرهوشنگ بیرشک در گفتوگو با ایسنا با بیان اینکه کشور با وجود
تحریم های ظالمانه در شرایط سختی است و باید با مدیریت و هدفمند
پیش برویم، طی پیشنهادی اظهار کرد: الگوی تامین مواد اولیه

نیازمند تغییر است و بایستی خرید و تولید هدفمند شود.

وی اضافه کرد: اگر تخصیص ارز برای تامین روغن خام تسریع شود
مشکلی برای ادامه تولید پیش نخواهد آمد که البته تامین ارز به

صورت محدود در حال انجام است.

دبیر انجمن صنفی روغن نباتی ایران ادامه داد: در تولید روغن برای
مردم هیچ مشکلی وجود ندارد و خوشبختانه کرونا نیز تاثیری در این

بخش نگذاشته  است و کارخانجات مانند قبل مشغول فعالیت هستند.

به گزارش ایسنا دبیر انجمن صنفی روغن نباتی ایران چندی پیش به
ایسنا گفته بود  بیش از ۸۵ درصد روغن خامی که مورد استفاده قرار
می گیرد، وابسته به واردات است و وقفه در تخصیص ارز توسط بانک
مرکزی از مهمترین موانعی است که بر سر راه این صنعت قرار دارد و

این وقفه ها تولید را با نوسان مواجه می کند.

سرویس خبری: صنعت غذا

در موسسه پژوهشی علوم و صنایع
غذایی محقق شد؛ تولید الکل از
پسـماند صـنایع غذایـی و محصـولات
غذایی برای ارتقای سیستم ایمنی
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رئیس موسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی از تولید الکل از پسماند
کارخانجات صنایع غذایی خبر داد و گفت: علاوه بر آن دستگاه تونل-
پاک را عرضه کردیم که با تولید آئروسول از آب شارژ شده در فضای
پلاسمایی، اقدام به ضدعفونی و میکروبزدایی سطحی از لباس و کفی و

رویه کفش میکند.

به گزارش ایسنا دکتر قدیر رجبزاده با بیان اینکه همزمان با شیوع
کرونا ویروس در کشور کلیه پتانسیلهای موجود در این مرکز پژوهشی
مورد بررسی قرار گرفت و اقدامات لازم در قالب تیمهای اجرایی و
تحقیقاتی از ابتدای اسفند ماه سال ۹۸ آغاز شد، ادامه داد: با
توجه به نیاز گسترده کشور به مواد ضدعفونی کننده بر پایه اتانول،
این موسسه با همکاری بخش خصوصی، اقدام به راه اندازی خط تولید
اتانول از منابع ارزان و جدید نظیر پسماند کارخانجات صنایع غذایی

کرد.

وی خاطر نشان کرد: با بهینه سازی خط تولید در این واحد، ظرفیت
تولید به روزانه یک تن اتانول ۹۶ درصد به روش تخمیر ارتقاء یافت.

رجبزاده، ساخت دستگاه تونل- پاک را از دیگر دستاوردهای این موسسه
نام برد و افزود: این سامانه به صورت تمام اتوماتیک با تولید
آئروسول (Aerosol) از آب شارژ شده در فضای پلاسمایی، اقدام به
ضدعفونی و میکروبزدایی سطحی از پوشش لباس، کفی و رویه کفش به

عنوان اصلیترین عوامل انتقال ویروس میکند.

رییس موسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی با بیان اینکه این سامانه



دارای سیستم “تبسنجی هوشمند” و بدون دخالت اپراتور و نمایشگر
داخل و بیرون کابین جهت اطلاع نگهبان برای ورود افراد به داخل
اماکن عمومی و سازمانی است، اظهار کرد: این سامانه با استقرار در
درب ورودی واحـدهایی کـه بـا اربـاب رجـوع سـروکار دارنـد، نظیـر
ارگانهـای نظـامی، دولتـی، بانکهـا، مجلـس، شـورای شهـر، هتلهـا،
فرودگاهها، بیمارستانها، رستورانها و دیگر اماکن عمومی میتواند
با ضدعفونی سطوح و البسه در از بین بردن زنجیره انتقال تاثیرگذار

باشد.

وی با بیان اینکه این مرکز در سال ۱۳۹۷ با مشارکت بخش خصوصی،
مرکز تحقیقات و خدمات پلاسما را راهاندازی کرده است، گفت: فناوری
پلاسما در زمینههای مختلف از جمله کشاورزی و صنایع غذایی و پزشکی
کاربردهای گستردهای دارد. یکی از فرآوردههای این مرکز، تولید آب
شارژ شده در فضای پلاسمایی است که حاوی مقادیر قابل توجهی هیدروژن
پراکسید و پراستیک اسید است که بر اساس مستندات سازمان جهانی
بهداشت، این دو ماده خاصیت کشندگی بسیار بالایی بر ویروسها و از

جمله ویروس کرونا دارند.

رئیس مؤسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی افزود: تاکنون عملیات
ضدعفونی با آب پلاسمایی در بیمارستانهای مختلف مشهد و تهران و
همچنین میادین تره بار تهران و نیز بعضی از ساختمانهای اداری به

صورت رایگان انجام شده است.

رجب زاده یادآور شد: این موسسه در راستای ماموریت ملی خود در
زمینه ارتقاء سطح سلامت جامعه از طریق ارائه محصولات غذایی سالم و
مغذی، پروژههای متقاضیمحور متعددی را به انجام رساند که نتایج آن

در صنایع غذایی مختلف عملیاتی شده است.

وی ادامه داد: محصولات غذایی توسعه یافته در این موسسه، علاوه بر
D دارا بودن نقش اصلی به عنوان غذا، به دلیل غنی سازی با ویتامین
با استفاده از فناوری نانو، میکروارگانیسمهای مفید، پپتیدها و
سایر ریزمغذیها دارای خواص فراسودمند است و در نهایت باعث ارتقاء

سطح ایمنی بدن در مقابله با بیماریهایی نظیر کووید-۱۹ میشود.

بر اساس اعلام موسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی، رجبزاده تولید
نان سین بیوتیک با مکملهای اینولین و باکتریهای پروبیوتیک
ریزپوشانی شده، تولید نبات فراسودمند حاوی سویه پروبیوتیک، شکلات
کمکــالری و کاهنــده اســترس حــاوی ســویه پروبیــوتیک را از دیگــر



دستاوردهای محققان این موسسه عنوان کرد و گفت: علاوه بر آن بستنی
پروبیوتیک حاوی بتاگلوکان و اثر آن بر عملکرد سیستم ایمنی در
بیماران مبتلا به سرطان پستان، میکرو کپسولهای حاوی کلسیم و
ویتــامین D جهــت غنیســازی چــای ســیاه کیســهای، شکلات غنــی شــده
(فراسودمند) با کلسیم، و ویتامینهای D و امگا ۳ و غنیسازی نان جو
با ویتامین D درون پوشانی شده و بررسی تاثیر آن بر شاخصهای سلامت
افراد مبتلا به دیابت نوع ۲ از جمله طرحهای تحقیقاتی انجام شده در

این موسسه برای ارتقاء سطح ایمنی و سلامت جامعه به شمار میرود.

انتخـاب دکترمهـدی کریمـی تفرشـی
بهعنـوان سـفیر حسـن نیـت بحـران

قرن جهان

 دکتر مهدی کریمی تفرشی از میان نمایندگان کشورهای مختلف جهان
موفق به کسب عنوان سفیر حسن نیت بحران قرن جهان شد، عنوانی که

افتخار بینظیر برای کشورمان محسوب میشود.

به گزارش اگروفودنیوز، در کنفرانس مطبوعاتی که با حضور رئیس هیئت
مدیره مجتمع صنایع غذایی گلها برگزار شد ، دکتر کریمی اعلام کرد :

https://agrofoodnews.com/%d8%a7%d9%86%d8%aa%d8%ae%d8%a7%d8%a8-%d8%af%da%a9%d8%aa%d8%b1%d9%85%d9%87%d8%af%db%8c-%da%a9%d8%b1%db%8c%d9%85%db%8c-%d8%aa%d9%81%d8%b1%d8%b4%db%8c-%d8%a8%d9%87%e2%80%8c%d8%b9%d9%86%d9%88%d8%a7%d9%86/
https://agrofoodnews.com/%d8%a7%d9%86%d8%aa%d8%ae%d8%a7%d8%a8-%d8%af%da%a9%d8%aa%d8%b1%d9%85%d9%87%d8%af%db%8c-%da%a9%d8%b1%db%8c%d9%85%db%8c-%d8%aa%d9%81%d8%b1%d8%b4%db%8c-%d8%a8%d9%87%e2%80%8c%d8%b9%d9%86%d9%88%d8%a7%d9%86/
https://agrofoodnews.com/%d8%a7%d9%86%d8%aa%d8%ae%d8%a7%d8%a8-%d8%af%da%a9%d8%aa%d8%b1%d9%85%d9%87%d8%af%db%8c-%da%a9%d8%b1%db%8c%d9%85%db%8c-%d8%aa%d9%81%d8%b1%d8%b4%db%8c-%d8%a8%d9%87%e2%80%8c%d8%b9%d9%86%d9%88%d8%a7%d9%86/
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از بین نامزدهای مختلفی از جهان ، بعنوان سفیر حسن نیت بحران قرن
جهان انتخاب شده است

وی ادامه داد :در شرایطی که آمریکا و همپیمانانش جنگ اقتصادی
عظیمی علیه جمهوری اسلامی ایران آغاز کرده و تمام قوای خود را
برای تحتفشار قرار دادن و انزوای سیاسی کشورمان به کار گرفتهاند

درخشش جوانان ایرانی همچنان ادامه دارد.

 کریمی اعلام کرد : هیئتداوران پنجگانه پروژه سفیر حسن نیت بحران
قرن جهان مرکب از سازمان ملل متحد، سازمان تجارت جهانی، سازمان
همکاری اقتصادی اکو، نهضت بینالمللی صلیب سرخ و هلالاحمر و نیز
کمپین ایران هم دل، وی را از میان کاندیداهای دیگر این سمت،

انتخاب و معرفی کرده است.

رئیس هیئت مدیره تعاونی تولیدکنندگان مواد غذایی در این مراسم
گفت: امروز تنها راهکار مقابله با تحریم ها پیروی از الگوی
اقتصاد مقاومتی و استفاده از جوانان تحصیلکرده است، زیرا در حال
حاضر ایران شرکت دانش بنیان فراوانی دارد که می توانند موتور
تقویت صنعت باشد. همچنین باید توجه داشت که ایران سالانه بیش از
۱۲۰ هزار تن مواد غذایی تولید می کند که ۳۰ درصد آن به ضایعات

تبدیل می شود.»

وی با بیان اینکه در بسیاری از کالاها
خودکفایی داخلی حاصل شده است،اظهار کرد: « اگر تحریم نباشد ایران

میتواند
در بسیاری از کالا و خدمات به خودکفایی دست پیدا کند اما تشدید

تحریم و
مشکلات ناشی از تامین مواد اولیه و تجهیزات و تکنولوژیهای تولید

در عمل
دستیابی به برنامههای خودکفایی را با دشواریهایی مواجه ساخته

است.»

کریمی تفرشی با بیان اینکه استارتاپ ها
در آینده ای نزدیک نقشی اصلی و اساسی را در اقتصاد کشورها ایفا

خواهند کرد،
عنوان کرد: « توانایی زیادی برای تولید کشاورزی در کشور وجود

دارد و با
وجود آنکه ۵۰ میلیون هکتار زمین قابل کشاورزی در کشور وجود دارد



برخی از
این توان تولید بدون استفاده باقی مانده است.»

گفته می شود در تاریخ بیستم خرداد با پوشش رسانهای گسترده در
مراسمی با حضور مقامات سازمانهای بینالمللی و نیز میهمانانی از
ستاد ملی مقابله با کرونا، پاسداشت جاودان ایشان در شبکه
بینالمللی موزههای صلح، دارای مقام مشورتی شورای اقتصادی و

اجتماعی سازمان ملل متحد، نصب و تاسیس میشود.

نکته مهم اینکه در هر یک از چهار شعبه این مرکز بینالمللی و در
کشورهای

مختلف، نمونهای از این قاب برای بزرگداشت این نیکوکار قرار گرفته
و

نگهداری خواهد شد.

 در این مراسم همچنین اعلام شد، سمیناری است که بیست و هفتم
خردادماه در مقر فرهنگی اتحادیه اروپا، با حضور مقامات نهادهای

بینالمللی بر پا خواهد شد.

رونــق اقتصــادی در سلســله بــا
چاشنی زعفران
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این روزها کاشت زعفران در سلسله دارای مزیتهای اقتصادی خوبی برای
خانوادهها بوده و حمایت از این محصول به صرفه، می تواند منجر به

رشد و توسعه اقتصاد شهرستان شود.

به گزارش ایرنا، شهرستان سلسله یکی از معدود شهرستان های لرستان
است که به واسطه داشتن آب و هوای مناسب و خاک حاصلخیز دارای
پتانسیل فراوانی در تولید محصول به صرفه و پر سود زعفران است و
به جرات می توان گفت که زعفران تولیدی سلسله دارای عطر، طعم و
کیفیت بی نظیری است که آن را قابل رقابت با برندهای معتبر در

کشور کرده است.

عطر و طعم دلپذیر این محصول باکیفیت سلسله باعث شده تا در
اغلب بازارهای فروش خریداران خوبی پیدا کند به گونه ای که صادرات

این محصول به کشورهای همسایه در سالهای اخیر رو به افزایش است.

یکی از مهمترین مشکلات پیش روی زعفران کاران شهرستان نبود صنایع
تبدیلی و تکمیلی به عنوان حلقه تکمیل کننده صادرات این محصول و
نداشتن برندی به نام خود شهرستان است که در این سالها منجر به
ناامیدی کشاورزان برای کاشت طلای سرخ شده بود اما خوشبختانه با
پیگیری های صورت گرفته تلاش های خوبی در جهت رفع این مشکلات و رونق

کاشت این محصول کم زحمت و پرسود در این منطقه صورت گرفته است. 

شرایط آب و هوایی سلسله مناسب کاشت زعفران است

یک کارشناس ارشد زراعت و باغبانی در این باره اظهار داشت: زعفران
در لرستان و بخصوص سلسله میتواند کشت مناسبی برای کشاورزان باشد

https://agrofoodnews.com/category/provience/


چرا که آب و هوای مناسب شهرستان موجب شده تا این محصول در فصل
کاشت به حداقل آبیاری نیاز داشته باشد.

فاطمه اعلم افزود: بارندگی در طول دوره رشد، خاک بسیار مناسب و
حاصلخیز سلسله، عدم بارندگی در فصل تابستان برای جلوگیری از
پوسیده شدن پیاز زعفران، وجود دمای مناسب طی فصل رشد و وجود
اراضی مناسب برای کاشت این محصول( کشت در زمین های پست و شیب
دار) از جمله شرایط مساعد برای کشت این گیاه در شهرستان است و
داشتن چنین شرایطی این امکان را به کشاورز میدهد که حداکثر

محصول را داشته باشد.
وی خاطرنشان کرد: فصل برداشت زعفران معمولا پاییز است و در مابقی
فصلها حالت خواب دارد، این گیاه اوایل پاییز یک یا دو بار نیاز
به آبدهی دارد و با آغاز بارش نیازی به آبیاری ندارد ضمن اینکه
برداشت محصول همزمان با سایر محصولات کشاورزی نبوده و در فصل
بیکاری کشاورزان است که همین عامل سبب فراهم بودن نیروی کار مورد

نیاز می باشد.
این کارشناس زراعت و باغبانی با بیان اینکه مصرف کم آب یکی از
مزایای کم نظیر کشت زعفران است افزود: از دیگر مزایای کاشت این
محصول می توان به اشتغالزایی، ارزش اقتصادی بالا، امکان بهره
برداری طولانی مدت با یک بار کاشت، عدم نیاز به ماشین آلات و ادوات

خاص و ماندگاری بالای پس از برداشت محصول اشاره کرد.
وی ادامه داد: زعفران در زمینهای کم بازده قابل کشت است و علاوه
بر آن به جهت آنکه زحمت زیادی در طول کاشت تا برداشت برای
کشاورزان ندارد نیروی کار مراحل کاشت و برداشت این محصول، می
تواند اعضای خانواده های کشاورزان منطقه باشد و این از مهمترین

مزایای کاشت زعفران نسبت به سایر محصولات محسوب می شود.
اعلم با اشاره به ایجاد اشتغال در مراحل تولید، بستهبندی، عرضه
و فروش زعفران تصریح کرد: کیفیت بالای محصول تولیدی شهرستان نسبت
به میانگین کشور از نظر رنگ دهی، عطر و طعم موجب شده تا از کشت
زعفران به عنوان یک ظرفیت بسیار بالا به لحاظ درآمد و اشتغال نام
برده شود و با استفاده از این پتانسیل، این شهرستان می تواند به

عنوان قطب تولید محصول زعفران در استان و حتی کشور شناخته شود.

کاشت زعفران برای کشاورزان صرفه اقتصادی و مزیت دارد

یک کشاورز زعفران کار در این باره گفت: زمین کشاورزی ما تقریبا
نیم هکتار است و اکنون حدود ۵ سال است که به کاشت زعفران مشغول

هستیم.



لیلا ساکی اظهار داشت: حدود سه سال است که این کشت به بار نشسته و
سال گذشته که فصل پر گلی آن بود توانستیم از این واحد سطح، در

حدود ۳ کیلو و ۸۰۰ گرم زعفران برداشت کنیم.
وی با بیان اینکه پیاز زعفران را از واحد علوم تحقیقات کشاورزی
خریداری کردیم افزود: پیاز خریداری شده کیفیت خوبی نداشت و به

همین دلیل پیاز زعفران را از اصفهان تهیه کردیم.
ساکی عنوان کرد: زعفران شهرستان سلسله دارای کیفیت بالاتری نسبت
به زعفران سایر استان ها از لحاظ عطر، طعم و اسانس است و درآمد

خوبی نسبت به سایر محصولات در شهرستان دارد.
این کشاورز زعفران کار بیان کرد: چون این محصول به مراقبت و
آبیاری کمتری در طول سال نیاز دارد نسبت به سایر کشت ها از صرفه

و مزیت بیشتری برخوردار است.
وی عنوان کرد: نبود مرکز خرید عمده این محصول در شهرستان و استان

از مهم ترین مشکلات و دغدغه زعفران کاران شهرستان است.
وی با اشاره به روش بسته بندی و خشک کردن این محصول در شهرستان
به صورت سنتی و دستی خاطرنشان کرد: متاسفانه علیرغم زحمت فراوان
برای کاشت و برداشت، چون این محصول فاقد برندی با نام خود
شهرستان است، برای خریداران استان و سایر شهرها ناشناخته است.

ساکی از دیگر مشکلات موجود در این حوزه را نبود مرکزی برای فروش
گل این محصول اشاره کرد و گفت: گل زعفران برای بسیاری از بیماری
ها مفید است اما متاسفانه مکانی برای فروش گل آن در استان وجود

ندارد.
وی گفت: این محصول اشتغالزایی زیادی  از نظر برداشت، خشک کردن و
بسته بندی دارد و اکنون که فصل برداشت آن آغاز شده تا پایان این

مرحله حدود ۱۰۰ نفر در این مزرعه مشغول فعالیت هستند.

باید زعفران را به عنوان سوغات سلسله در کشور مطرح کرد

رییس جهاد کشاورزی سلسله گفت: خیز سلسله برای توسعه کشت زعفران
با برند شهرستان و معرفی آن به کشور و همچنین کشورهای حوزه خلیج
فارس از مهمترین اقدامات و سیاست گذاری های سازمان جهاد کشاورزی

لرستان در سال های اخیر است.

رضا سوخته زاری افزد: اعطای تسهیلات به متقاضیان واجد شرایط و جذب
سرمایه گذاران با هدف ایجاد صنایع مرتبط با فرآوری و بسته بندی
محصول و نیز سرمایه گذاری در تاسیس و فعال کردن شرکت های تعاونی
زعفران کاران در روند توسعه این محصول در شهرستان نقش بسزائی

داشته است.



وی با بیان اینکه در سال زراعی جاری، میانگین عملکرد تولید
زعفران خشک در هر هکتار در شهرستان ۴/۸ کیلوگرم بود عنوان کرد:
گل دهی هر هکتار باغ زعفران در سال نخست بین ۱۰ تا ۲۰ درصد است
که فرایند اقتصادی شدن آن از سال های دوم و سوم شتاب بیشتری می

گیرد.

سوخته زاری افزود: زعفران به دلیل طعم، بو و رنگ زرد خاصی که
دارد علاوه بر مصرف غذایی، در صنایع غذایی، شیرینی پزی، داروسازی

و دیگر صنایع به مصرف می رسد.

وی با اشاره به اینکه کل زعفران کشت شده در استان حدود ۲۸۰ هکتار
بوده که از ین میزان حدود ۹۰هکتار به شهرستان سلسله اختصاص
داشت خاطرنشان کرد: حدود ۴۰۰ کیلوگرم زعفران با کیفیت و مطلوب در

شهرستان سلسله تولید شد.

رییس جهاد کشاورزی سلسله گفت: کاشت زعفران در هفته های آتی با
آهنگی آرام در شهرستان آغاز می شود، این نهاد نیز جهت توسعه کشت
نوظهور این محصول و از طرفی درآمدزا بودن آن، ایجاد تعاونی های
زعفران و گیاهان دارویی را در دستور کار قرار داد، تاکنون تعداد
چهار تعاونی در این زمینه تشکیل شده و اتحادیه زعفران استان با

توجه به توانمندی های شهرستان در سلسله ایجاد می شود.

وی گفت: حدود ۲۵ هزار هکتار اراضی دیم سلسله به صورت خرده مالکی
اداره می شوند که با برنامه ریزی مناسب می توان توسعه کشت زعفران
و یا به عبارتی طلای سرخ سلسله را در این زمین ها انجام و به لحاظ
کمی و کیفی، درآمد زایی، اقتصادی بودن و از همه مهمتر به عنوان

سوغات شهرستان به کشور معرفی کرد.

سوخته زاری با اشاره به پرداخت تسهیلات از محل اشتغال پایدار
روستایی برای ایجاد کارگاه فرآوری و بسته بندی زعفران عنوان کرد:

این کارگاه در هفته جهادکشاورزی به بهره برداری می رسد.

وی افزود: برنامه ریزی شده که در آینده ای نزدیک جشنواره طلای سرخ
سلسله به صورت ملی و با حضور مسئولان کشوری و استانی در شهرستان

در قالب یک استارت آپ برگزار شود.

سرویس خبری: صنعت غذا
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